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PLENARI EXTRAORDINARI DEL CONSELL MUNICIPAL DE CONVIVÈNCIA, 
DEFENSA I PROTECCIÓ DELS ANIMALS DEL 9 D’OCTUBRE 2022. REUNIÓ TELEMÀTICA 

 

Hora: 17.00 h Durada aproximada: 1.30h  

ASSISTENTS 

ENTITAT REPRESENTANT 

Alcaldessa Ada Colau 

3a Tinenta i presidenta Consell Laia Bonet 

Direcció de Serveis Drets dels Animals Carme Maté 

Cap departament de Gestió i Protecció dels Animals Anna Ortonoves 

Secretari del Consell Albert Aixalà 

GM Valents Jordi Daurà  

GM PPC Angèlica Benavent 

GM PPC Irene Pardo 

GM ERC Jordi Coronas 

GM Junts x Cat Jordi Martí 

Comitè ètic del Zoo Pere Puigdomènech 

Zoo Barcelona Jorge Indiano 

GUB Jorge Gerrero 

ADDA Carme Méndez 

Apasaac Esther Sánchez 

Apasaac Lali Llobet 

ASBAC Teresa Martí 

ASBAC Miguel Segura 

Birds Friends Florianne Gallardin 

Corazon de Paloma Alexis Calvo 

COVB Helena Arce Surós 

Degats Laura Belchi 

DEPANA Marta Gumà 

Discan Meritxell Arias 

Espai Gos Àngela Coll 

FAADA Carla Cornella 

Fedan Manel Cases 

Fundació Affinity Isabel Buil 

Fundació Silvestre Cristina Dalmau 

Fundació Silvestre Judit Roda 

Fundación Franz Webber Rosi Carro 

GEVHA Núria Querol 

Icab Gemma Mayol 

INTERcids Anna Mulà 

INTERcids M. José Montero 

Libera¡ Olga Torras 
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Libera¡ Carlos López 

Museu de Ciències Naturals de Barcelona Carles Laueza Fox 

Plataforma Gatera Isabel Losada 

Plataforma ZooXXI Rosi Carro 

Progat Arantza Urganga 

Progat Alejandra Catalano 

SOS hurones Rosi Perea 

Udols Rosa Sagués 

 
EXCUSEN 
Museu de Ciències Naturals  Carles Lalueza 

Col·legi de Biòlegs Eduard Martínez 

El Jardinet dels Gats Alex Salvador/Victòria Jaureguizar 

Gats de Gràcia Alba Tornero (problemes tècnics) 
 

ORDRE DEL DIA  

1. Presentació i debat de l’ “Informe sobre les elefantes africanes del Zoo” elaborat pel Comitè 
Científic i d’Ètica.  
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ACTA 

Laia Bonet cedeix la paraula a l’alcaldessa Ada Colau 

Ada Colau: Nova etapa de Zoo Segle XXI quedant enrere al zoo de passat, duent a terme 

accions com l’enderrocament de l’Aquarama. Recorda que ha sigut un mandat difícil per la 

pandèmia. Va rebre carta de les entitats impulsores de la plataforma Zoo segle XXI i agraeix la 

feina en general, vol fer escolta activa de la sessió d’avui. 

Laia Bonet: recorda que és un Consell de caràcter extraordinari sobre l’informe de comitè 

científic i ètic del zoo sobre el benestar de les elefantes. Seguidament cedeix la paraula a Pere 

Puigdomènech i agraeix la seva feina i assistència. 

Només vol fer uns breus comentaris: el zoo segueix el full de ruta del Pla Estratègic aprovat per 

tots els grups municipals al 2019. Posa accent en el respecte a la natura, espècies i hàbitats i 

protegir les especies en extinció. Han demanat l’informe al comitè científic per valorar si és o 

no oportú el seu trasllat de les 3 elefantes.  

Vol fer reconeixement de la feina del comitè format per científics reconeguts nacionals i 

internacionals. Posar en valor la feina dels cuidadors: congrés internacional de cuidadors del 

zoo i arreu del mon, compartir experiències i bones pràctiques. Cuiden dels animals els 365 

dies de l’any i també a la pandèmia, el zoo té un equip excel·lent. Vol posar en valor aquesta 

tasca tan coneguda per les entitats, conscients de la dificultat del cuidador. 

Pere Puigdomènech: agraeix la confiança en aquest comitè. La nostra feina és estudiar el futur 

del zoo en particular els hàbitats que el composen i quines espècies i seran. Comentaris sobre 

l’entorn Mediterrani, anàlisi de com el zoo pot contenir espècies amenaçades del Sahel... 

revisen informes segons les ordenances i pla estratègic.  

La tinència ens va adreçar una sèrie de preguntes sobre les elefantes: 

 Si les instal·lacions compleixen els estàndards adequats 

 Si pot ser perjudicial un trasllat 

 Si seria convenient traslladar-les a una altra instal·lació 

Han analitzat l’estat de les elefantes, centrant-se en el concepte del benestar. Van tenir en 

compte 5 paràmetres: alimentació, aigua, ambient físic, confort en el descans, salut (una 

elefanta té artrosi, un altra infecció intestinal), comportament (la Yoyo té una conducta 

repetitiva abans d’arribar al zoològic). 

Són animals d’una edat avançada i qualsevol canvi els hi genera estrès. Si haguessin d’anar a 

un altre lloc, s’hauria d’examinar els components de cura, entorn, comportament... el zoo ha 

fet un gran esforç perquè les elefantes continuïn tenint un benestar animal i pensem que un 

trasllat seria un estrès molt gran.  

Expressa que l’Informe a la seva disposició. 
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Albert Aixalà: l’informe s’ha enviat al Consell i cedeix la paraula a la Rosi Carro 

Rosi Carro: gràcies a l’alcaldessa per acceptar invitació.  

Confusió entre pla estratègic (ordenança) i iniciativa ciutadana (llei). El pla estratègic no s’ha 

adequat a l’ordenança. Gràcies a l’organització del Consell per adjuntar la versió 2 del 

document amb el vot discrepant i els seus arguments. 

A Plataforma segle XXI tenim diversos experts internacionals, entre ells el doctor K. Lindsay, 

assessor en recursos naturals que va fer el següent informe, que s’enviarà al Consell o fins i tot 

al comitè científic i ètic. 

Concretament, el doctor Lindsay es dedica a estudiar elefants des de 1977, i és assessor 

internacional en la conservació d’elefants en estat salvatge i captivitat. 

Es van fer 3 preguntes: 

1. Si la instal·lació compleix estàndard per benestar òptims: hauria necessitat 2 setmanes 

per observar les elefantes en tota la seva varietat de comportament. No s’ha avaluat el 

domini més important: l’estat psicològic i emocional de les elefantes, gran mancança 

de l’informe elaborat pel Comitè ètic. 

També exposa que la metodologia de l’informe és inadequada. Parla d’alimentació: 

dieta equilibrada i corporeïtat, però no es diu que mengen, quantitat, dieta... no 

sabem què mengen. El que ha vist es que estan massa grasses, tenen sobrepès segons 

la seva opinió. 

 

Ambient físic: les elefantes tenen un ambient adient, sense una descripció de les 

instal·lacions. El doctor Lindsay considera que haurien de tenir desenes d’hectàrees. 

El comitè diu que les elefantes caminen entre 10-15 km, segons estudis de zoos 

similars amb un programa d’enriquiment adient. Un elefant ha de caminar centenars 

de metres per tenir una vida saludable. 

2. Sobre la Salut diu: la Yoyo té artrosis però presenta una bona evolució, la Susi té un 

problema intestinal i de la Bully no es diu res. 16 i 20 anys amb problemes de salut i 

segueixen en el zoo per problemes de confinament. Estereotípies, la Yoyo porta 13 

anys en el zoo i que va arribar al zoo per una edat avançada, quan fa 13 anys ja tenia 

aquesta problemàtica. 

Lindsay determina que en un entorn natural milloraria l’estereotípia 

3. No hi ha agressions, comportament social satisfactori. Lindsay diu que podria ser un 

comportament social des de la resignació. 

4. Sobre el viatge llarg, hi ha elefants amb edat superior a les de Barcelona que han fet el 

mateix viatge i estan perfectament. 

Conclusions dr. Lindsay: informe esbiaixat, prejudici i metodologia incompleta, sense el 5e 

domini de l’estat mental, indicadors avaluats de forma incorrecte, trasllat avaluat de forma 
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il·lògica i el benestar es mínim. El trasllat seria un canvi positiu a la vida de les elefantes i el 

trasllat seria aconsellable. 

Anna Mulà de l’ICAB: el zoo ha justificat la permanència i l’ordenança insta a revisar, a 

l’empara de l’article 33 bis: experts avaluen la situació per tal que el comitè realitzi el seu 

dictamen. Necessària l’opinió dels experts. 

Expedient que va donar lloc al dictamen del comitè, l’informe que es va enviar a la plataforma 

zoo XXI sense les consideracions del vot discrepant amb arguments molt rellevants per 

dictaminar en contra del trasllat de les elefantes, i pregunta qui va remetre a la 3a tinenta 

l’informe incorrecte perquè el vehicules? Es prenguin mesures per evitar aquest fet i depurar 

responsabilitats ja es un informe d’un comitè d’experts 

Míriam Martínez de FAADA: sobtada per l’informe per manca de dades concretes i números, ni 

es parla de l’aigua per l’enriquiment i bany que tant necessiten. Tampoc hi consta l’estat de les 

dents ni de les potes, sobretot amb animals amb problemes d’artrosis. Informe que aporti 

dades i no conclusions, tampoc aporta raons de perquè seria dolent fer el trasllat. 

Marta Gumà de DEPANA: no s’està aplicant la normativa vigent. Hi ha hagut reconversió i 

l’ordenança s’ha de complir. Una autoritat mundial qüestiona la metodologia i li resulta 

preocupant: ha hagut de fer servir googol art, la web del zoo, tolerar-se es un comportament 

positiu i conclou que tenen un benestar mínim. 

Demana a l’alcaldessa que es valori amb criteri científic el trasllat de les elefantes. S’ha de 

valorar el trasllat de les elefantes i demana un compromís de l’Ajuntament, com va ser en el 

trasllat dels dofins, amb les elefantes no s’està fent els deures. Demana que els informes siguin 

rigorosos. 

Ada Colau Alcaldessa: informe “no tenim informació de si podrien estar a una altre lloc” el 

comitè no coneix si hi ha un lloc a on es puguin traslladat, s’ha valorat aquesta opció? 

Pere Puigdomènech: hauríem de valorar amb un informe detallat com estan exactament, no 

podien recomanar un lloc que no tinguessis experiència directa. Amb l’experiència directa, ho 

valorarien.  

Es podria discutir de posar més números, hi ha molts nivells possibles. Convida al professor 

Lindsay i altres professors externs i vol examinar l’informe del professor per enriquir l’anàlisi. 

No hi ha una discrepància essencial entre el seu informe i el del Dr. Lindsay, nomes qüestions 

de precisió. 

El comitè ètic funciona per consens: 1. Esborrany presentació de l’informe 2. Comentaris 3. Es 

demanen modificacions (dades bibliografia) 4. Cap  comentari en contra durant la reunió 5. Es 

reparteix entre els membres del comitè 6. Després de l’aprovació de l’informe, va arribar la 

opinió de la dr. Caparro 7. Aprovació quan s’aprovés l’acta amb l’informe complert 8. S’envia a 

l’Ajuntament. Demana si hi ha més opinions divergents, i les considerarien amb molt de gust. 
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Rosi Carro: ordenança diu que primer s’ha de tenir un estudi d’un expert independent de 

l’espècie per elaborar un informe i lliurar el material al comitè i llavors fer un dictamen. S’ha 

fet a l’inrevés i per això s’ha tingut aquest problema, demana que s’apliqui l’ordenança. 

Si que hi ha diferències brutals entre els informes: amb noves rutines els problemes del salut 

del les elefantes poden millorar moltíssim, necessiten un entorn estimulant i saludable. 

Facilitaran tots els mitjans per visitar santuari a França, que s’apliqui l’ordenança, mirar els 

llocs òptims per les elefantes, i consensuar el trasllat amb protocols impol·luts. 

Laia Bonet : agraeix el debat i les respostes d’en Pere Puigdomènech. Declara si s’està atacant 

la independència del comitè ètic i científic del zoo, diu que el comitè es mereix un respecte i 

considera que esta fora de lloc que es qüestioni la seva tasca. 

Considera que ha sigut útil el debat i els emplaça pel proper Consell ordinari del desembre. 

Agraeix l’assistència a l’alcaldessa. 

Rosi Carro: quines són les conclusions? No pot ser que se’ns talli. 

Ada Colau: no podem resoldre tota la qüestió ara i aquí. S’ha vist la bona voluntat de tothom i 

busquem el benestar de les elefantes i s’ha de seguir treballant pel seu benestar òptim. 

Parlarem de com continuar des del Govern i us farem arribar com seguirà, es valoraran els llocs 

alternatius. La nova ubicació és una dada suficientment rellevant a valorar, i es compromet a 

valorar-la i donar-vos retorn. 

Laia Bonet: el debat ha sigut útil perquè ha obert una reflexió que ens permet enriquir les 

decisions de qualsevol tema tractat al Consell. És un Consell de participació. 

Agraeix la participació i tanca la sessió. 

ACORDS 

 Marta Gumà de Depana demana a l’alcaldessa que es valori amb criteri científic el 

trasllat de les elefantes. S’ha de valorar el trasllat de les elefantes i demana un 

compromís de l’Ajuntament, com va ser en el trasllat dels dofins. Demana que els 

informes siguin rigorosos. 

 Pere Puigdomènech del comitè ètic i científic del zoo: Convida al professor Lindsay i 

altres professors externs i vol examinar l’informe del professor per enriquir l’anàlisi. 

Demana si hi ha més opinions divergents, i les consideraran. 

 Rosi Carro: ordenança diu que primer s’ha de tenir un estudi d’un expert independent 

de l’espècie per elaborar un informe i lliurar el material al comitè i llavors fer un 

dictamen. S’ha fet a l’inrevés i per això s’ha tingut aquest problema, demana que 

s’apliqui l’ordenança. 

Considera que si que hi ha diferències brutals entre els informes: amb noves rutines 

els problemes del salut del les elefantes poden millorar moltíssim, necessiten un 

entorn estimulant i saludable. Facilitaran tots els mitjans per visitar santuari a França, 



 
Gerència d’Àrea 2030, Transició digital i Esports 

Direcció de Serveis de Drets dels Animals  

Departament de Gestió i Protecció Animal 

7 
 

que s’apliqui l’ordenança, mirar els llocs òptims per les elefantes, i consensuar el 

trasllat amb protocols impol·luts. 

 Ada Colau: no podem resoldre tota la qüestió ara i aquí. S’ha vist la bona voluntat de 

tothom i busquem el benestar de les elefantes i s’ha de seguir treballant pel seu 

benestar òptim. Parlarem de com continuar des del Govern i us farem arribar com 

seguirà, es valoraran els llocs alternatius. La nova ubicació és una dada suficientment 

rellevant a valorar, i es compromet a valorar-la i donar-vos retorn. 

 

 

 
 


